



ခွန်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢ  
 လီၤခၢဉ်သးဝဲလီၤခိဉ်သ့ဉ်  
 ကီၤသုလုၤ  
[www.knuhq.org](http://www.knuhq.org)

**ခွန်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢအလံာ်ဘိးဘဉ်ရၢလီၤဘဉ်ထွဲဒီး  
 သးခိဉ်ကျၢၤခိဉ်စိမ့အိဉ်လဲဉ်အတၢ်ကွဲမုာ်လၢတၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ်အဂီၢ်**

မုၢ်နံၤ- လါမ့ၤ(၉)သီ, ၂၀၂၂ နံဉ်

- (၁) ခွန်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ် စာဖိဉ်ကရၢန့ဉ် မ့ၢ်ကရၢလၢ ထီဘိတဘိယုၢ်ယီ ယုထံဉ်န့ၢ်ဝဲကျဲလၢ ကယုဉ်လီၤကျဲၤဘဉ်လိာ်ဝဲ ထံရှၢၤကီၤသး တၢ်ဘဉ်ကံာ်ကုာ်တဖဉ် လၢတၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ် ဒီး လၢထံရှၢၤကီၤသး အကျဲန့ဉ်လီၤ. လၢတၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ် အမ့ၢ်အတီအဂီၢ်န့ဉ် ထီဘိ ယုထံဉ်န့ၢ်ဝဲကျဲ လၢကကျဲၤဘဉ်လိာ်ဝဲ ခိဖျိတၢ်ထံဉ်လိာ်စံးကတိၤသကိးန့ဉ်လီၤ.
- (၂) လၢထံလီၤကီၤပူၤ တၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ်အဂီၢ်, ဒ်သိးဒီးကဒီးန့ၢ်ဘဉ် **ထံကီၤဒီတဘုဉ် တၢ်ပတုဉ်တၢ်ခး တၢ်အၢဉ်လီၤဘဉ်သး** (NCA) အဂီၢ်န့ဉ်ခွန်အဲဉ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢဝဲလိာ်တွံာ်ဝဲဒီးပုၤလၢ ဘဉ်ထွဲဘဉ်သးတဖဉ် သပုၢ်ပုၢ် ဒီးဆဲးလီၤသကိးဝဲမံၤပနီဉ်, ဒီးလၢတၢ်သုဉ်ထီဉ် ဖဲဉ်ဒဲးရဲဉ် နံဉ်မိဉ်ကရၢဉ်စံဉ်ကီၤစာဖိဉ်အဂီၢ်န့ဉ်ပဉ်ယုာ်ဝဲလိာ်တွံာ်ဝဲလၢနံဉ်ယၤဖိဉ်(၂၁)ကီဉ်စာဖိဉ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ် တၢ်ထံဉ်လိာ်စံးကတိၤသကိးဒီး ဒီးန့ၢ်တွံာ်ဝဲ “ကီၤစာဖိဉ် တၢ်အၢဉ်လီၤဘဉ်သး အလံာ်ပံးယာ်” အကူာ်(၁), (၂) ဒီး (၃), ဒီးပာ်ဖျါထီဉ်တွံာ်ဝဲ ဖျိဖျိဖျါဖျါလၢ မ့ၢ်ကရၢလၢ အဲဉ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ်န့ဉ်လီၤ. တၢ်ထံဉ်လိာ်ကျဲၤဘဉ်လိာ် ထံရှၢၤကီၤသး တၢ်ဂ့ၢ်ကီတဖဉ် လၢထံရှၢၤကီၤသးအကျဲ ဒီးလၢတၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ် အပူၤန့ဉ်မၤလိန့ၢ်တၢ်အါမံၤလၢတၢ်လဲၤခိဖျိအပူၤန့ဉ်လီၤ.
- (၃) ပမ့ၢ်အဲဉ်ဒီးသုဉ်ထီဉ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ်အမ့ၢ်အတီန့ဉ်ပကဘဉ်သုဉ်ထီဉ်ခါဆူညါဖဲဉ်ဒဲးရဲဉ်နံဉ်မိဉ်ကရၢဉ်စံဉ် ကီၤစာဖိဉ်လၢ ကယဲာ်ပုၤလၢ ဘဉ်ထွဲဘဉ်သးတဖဉ် အတၢ်ပဉ်ယုာ်ပဉ်ဂီၢ်ဝဲလၢ တၢ်ထံဉ်လိာ်ကျဲၤ ဘဉ်လိာ်သကိး တၢ်ဂ့ၢ်ကီတဖဉ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. တၢ်ကွဲမုာ်ခဲအံၤန့ဉ် မ့ၢ်တၢ်ကွဲမုာ်လၢ ပာ်ပနီဉ်ဝဲ တၢ်အန့ဉ် အဆၢထဲပုၤတနီၤအဂီၢ်ဒီးပုၤလၢဘဉ်ထွဲဘဉ်သးတဖဉ်တပဉ်ယုာ်ပဉ်ဂီၢ်ဝဲလဲာ်ဘဉ်အယီပထံဉ်လၢ, ဒ်ပအိဉ်ဒီး တၢ်မုာ်လၢအသိးန့ဉ် ပဒီးန့ၢ်ဘဉ် တၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ်အမ့ၢ်အတီ တမ့ၢ်လၢကန့ၢ်ကသ့ဘဉ် ဒီး စုကဝဲတၢ်ဘဉ်ကံာ်ကုာ်စုာ်ကိး တမ့ၢ်လၢ ပယုဉ်လီၤဘျါလီၤအီၤ ကန့ၢ်ကသ့ဝဲဘဉ်. ကယဲာ်ပုၤ လၢဘဉ်ထွဲ ဘဉ်သးတဖဉ်ပဉ်ယုာ်ပဉ်ဂီၢ်ဝဲတမ့ၢ်လၢကန့ၢ်ကသ့ဘဉ်အယီ **ပလဲၤထံဉ်လိာ်အီၤတသ့ဘဉ်.**

- (၄) တာ်မုာ်တာ်ခုာ် ဒီးတာ်ထံာ်လိာ်စံးကတိာ်သကိး ထံာ်ရံာ်ကိာ်သဲး တာ်ရဲာ်တာ်ကျဲာ် အသီတဝီအံာ် တာ်ကဘဉ် သူာ်ထီာ်အီာ်လါ “ထံာ်ရံာ်ကိာ်သဲးတာ်သးအိာ်” အဖီခိာ်ဒီးကျဲာ်ဘဉ်လိာ်တာ်ဘဉ်ကံာ်ဂုာ်တဖဉ် လါတာ်မုာ် တာ်ခုာ်အပူာ်, ယုထံာ်န့ာ် တာ်အစါ လါထံာ်ရံာ်ကိာ်သဲး တာ်ဂုာ်ကိာ် လါအဂံာ်စဲာ်လီာ်တ့ာ်ဝဲ ဒိာ်ဒိာ်ယိာ်ယိာ်, တာ်မါကတါကွံာ် မိာ်စီရိာ်သန့ ဒီး ပတုာ်ကွံာ်သုးအတာ်ပာ်ယုာ်ပာ်ဂီာ် လါထံာ်ရံာ်ကိာ်သဲးအပူာ်, ဒီး တုာ်လိာ်တာ်လဲာ်အကတိာ် တာ်တိာ်တြါ အတာ်ဖံးတာ်မါတဖဉ်, တာ်ပာ်ပနီာ်ဒီး ပာ်ကဲလိာ်သး ကဒဲကဒဲ ဒီး တာ်ထဲာ်သိးတုာ်သိး, တာ်ထံာ်ကိးစံးကတိာ်သကိး လါအိာ်ဒီး အသုးသ့ာ် လါကပီာ်တဖဉ် ယုာ်ဒီး, ပာ်ဒိာ်ပာ်ကဲတာ်အလုာ်အပူာ်တဖဉ် လါတာ်ပာ်လီာ်ယာ်အီာ်လီာ်. လါန့ာ်အမဲာ်ညါ, လါတာ် ထံာ် လိာ်စံးကတိာ်သကိး ကိးပတိာ်ဒဲးန့ာ် ထံာ်ဂုာ်ကိာ်ဂါ အတာ်ပာ်ယုာ်ပာ်ဂီာ် ဒ်အမ့ာ် ပုာ်ထီာ်ဒိကနာ်တာ်, ပုာ်အုာ်အသး, ဒီးပုာ်လါအိာ်ထွဲမါစါတာ် ဒ်အမ့ာ် တာ်သုာ်ဘဉ်ဒီး တာ်အိာ်ထွဲမါစါတာ်တဖဉ် ကဘဉ် အိာ်ဝဲန့ာ်လီာ်.
- (၅) တာ်သူာ်ထီာ် တာ်နာ်လိာ်သးန့ာ် မ့ာ်တာ်လါအလီာ်အိာ်သပုာ်ကတါ လါတာ်ထံာ်လိာ်စံး ကတိာ်သကိး လါတာ်မုာ်တာ်ခုာ်အဂီာ်အယိ တာ်ကဘဉ်ပာ်ဒိာ်ပာ်ထီ ထံာ်ဖီကိာ်ဖိကမျါာ် ဒီးတာ်ကဘဉ်ပာ်ပတုာ်ကွံာ် တာ်ဒုးတာ်ယါ, တာ်စုအုာ်ခိာ်တကး အတာ်ဖံးတာ်မါ, တာ်ဖိာ်ယာ်စါယာ်ဒီး တာ်မါပယုဲတဖဉ်, တာ်ဒွဲာ် န့ာ်ဒွဲာ်သဝီ, တာ်ခးလီာ်ကျိးဖးဒိာ်, ဒီးတာ်တုာ်လီာ် မ့ာ်ပီာ်တဖဉ် လါဒုးအိာ်ထီာ်ဝဲ တာ်တမုာ်တခုာ်ဒီး တာ်ဘဉ်ကံာ်ဂုာ်တဖဉ်န့ာ်လီာ်.
- (၆) ကတိာ်အံာ် တာ်ဒုးတာ်ယါ ဒီးတာ်ခးလိာ်သးတဖဉ် ကဲထီာ်အသးလါထံာ်ကိာ်ဒိတဘဉ်အပူာ်အယိ ထံာ်ဖီကိာ် ဖိကမျါာ်တဖဉ် ဘဉ်ကွံာ်ဆါာ်မဲာ်ဝဲဒီး ပုာ်ဂုာ်ဝီ တာ်တိစါမါစါ အတာ်ပံးတာ်စုာ်တဖဉ်န့ာ်လီာ်. လါတာ်န့ာ်အယိ, ကတိာ်အံာ် တာ်ထံာ်လိာ်စံးကတိာ်ထီာ်ယုာ်လိာ်သးဒီး သုးကိာ်ကးန့ာ် ကဘဉ်မ့ာ်ဒုာ် တာ်ထံာ်လိာ်လါ ပုာ်ဂုာ်ဝီ တာ်တိစါမါစါ ထံာ်ဖီကိာ်ဖိကမျါာ် ဒီးဂုာ်ဂီာ်အုာ် တာ်အိာ်ထွဲမါစါတာ်တဖဉ် န့ာ်လီာ် ဟူးဂဲာ်ဖံးမါတာ်ကန့ာ်ကသ့ဝဲအဂီာ်ဒီးန့ာ်လီာ်.
- (၇) ပထံပကိာ်အံာ် မ့ာ်ထံာ်ကိာ် လါပုာ်အါကလုာ် လါအိာ်ဒီး အကလုာ်ဒုာ်ဝဲ အကျိာ်အကျာ်, အလုာ်အလုာ်, အထူသန့, ဒီးတာ်ဘုာ်တာ်ဘါ အါဖုဒီးဟီာ်ခိာ် အမဲာ်ဖံးခိာ်တာ်အိာ် သးစုာ်ကိးတဒ်သိးလိာ် အသးဘဉ်. အယိ, ထဲဒုာ်လါ တာ်သူာ်ထီာ် ဖဲာ်ဒဲးရဲာ်ဒိာ်မိာ်ကရုာ်စံာ်ကျဲာ်သန့, တာ်နီာ်လီာ်တာ်စိကမိာ်, တာ်စံာ်ညီာ် ပါလီာ်သး ဒီးတာ်အိာ်သဘျာ်တဖဉ် လါအိာ်ဒီး အဂုာ်အဝီ လါတာ်လီာ်ဆဲး, ဒီးမါဖျါထီာ် အမိာ်လံာ်မိာ်ပုာ် ဒီးဒုးအိာ်ထီာ် ပုာ်တဝါ လါအတိအတြါ ဒီးတာ်မုာ်တာ်ခုာ် အမ့ာ်အတိ အိာ်ထီာ်ကသ့ဝဲအဂုာ်န့ာ် တာ်ဘိးဘဉ်ရါလီာ်အီာ်န့ာ်လီာ်.

**လီာ်ခါာ်သးပါဆုာ်တာ်ကမံးတံာ်**  
**ခုာ်အဲာ်ယုာ်-ကညီဒီကလံာ်စါဖိာ်ကရါ**

**တာ်ဆဲးကျိး-**

- (၁) ပဒိာ်စီကွဲာ်ထူဝဲ - (၉၅)၉၄ ၂၂၁၉ ၁၉၄၁, (၆၆)၈၁၈ ၀၇၆ ၂၇၉
- (၂) ပဒိာ်စီတာ်ခိာ်မူ - (၉၅)၉၇ ၉၅၈၈ ၇၀၈၅, (၆၆)၆၄၆ ၄၅၉ ၁၁၃
- (၃) ပဒိာ်စီတိနံ - (၆၆)၆၃၀ ၂၀၂ ၄၁၁